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 4                          [The witness entered court]

 5                          --- Upon commencing at 9.02 a.m.

 6            JUDGE MAY:  Yes.  Let the witness take the declaration.  If you

 7    would stand up, please.

 8            THE WITNESS: [Interpretation] I solemnly declare that I will speak

 9    the truth, the whole truth, and nothing but the truth.

10            JUDGE MAY:  If you'd care to take a seat.

11                          WITNESS:  VLADO VUKOVIC

12                          [Witness answered through interpreter]

13            JUDGE MAY:  Yes.

14            MR. WHITING:  Good morning, Your Honours.  Alex Whiting for the

15    Prosecution.

16                          Examined by Mr. Whiting.

17       Q.   Sir, could you please state your name.

18       A.   Vlado Vukovic.

19       Q.   Mr. Vukovic, on June 18th of this year, did you have occasion to

20    go over your witness statement in the presence of an officer of the court

21    and attest to its accuracy, and did you sign a declaration attesting to

22    its accuracy?

23       A.   Yes, I did.

24            MR. WHITING:  Your Honours, I would offer the statement of

25    Mr. Vukovic into evidence pursuant to 92 bis.

 1            JUDGE MAY:  Yes.

 2            THE REGISTRAR:  Your Honours, Prosecution Exhibit 479.

 3            JUDGE MAY:  Have we got a copy of that package?

 4            JUDGE KWON:  We received it yesterday.

 5            MR. WHITING:  Your Honours, I would read a copy of the statement.

 6    I would first draw the Court's attention to page 19 of the atlas, in

 7    particular the lower section grid reference D-E 2 and 3, and the villages

 8    that the witness will be speaking about are located in that part of page

 9    19.

10            The witness is a Croat who was 29 years old at the time of the

11    events.  He joined the police force in December of 1990 and was first

12    assigned to Ogulin.  He was transferred to Saborsko on the 1st of April,

13    1991.

14            In the month of April, 1991, in the neighbouring Serb village of

15    Plaski, there was a protest in which the inhabitants demanded an

16    ethnically pure Serb police.

17            In June of 1991, the Serb police officers changed the patches on

18    their uniforms to militia Krajina patches.  In the same time period,

19    Martic's Police appeared in the area.  Civilians could only travel in the

20    area by buses which were routinely stopped and searched by Martic's

21    militia.  The police in Saborsko were not allowed to travel outside of the

22    village at this time.

23            On August 5th of 1991, the shelling of Saborsko began from the

24    direction of Licka Jesenica, a Serb area.  That evening, some police

25    officers from Duga Rese who had come before the attack to help the local

 1    police left Saborsko with a number of elderly women and children.  From

 2    that day on, Serb forces shelled Saborsko nearly every day, sometimes

 3    using cluster bombs and destroying many houses.

 4            The witness and two other police officers were captured on

 5    September 29th, 1991, by members of Martic's police.  They were taken

 6    first to the gaol in Plaski where the witness was kept for 12 days and

 7    beaten several times by Martic's Police.  Then he was transferred to the

 8    prison in Korenica where he was also severely beaten.  His teeth were

 9    knocked out and he was locked in solitary confinement.  After

10    approximately 12 days, he and other prisoners were taken by the JNA to

11    Zeljava airport near Bihac where he was held for more than five days.

12    There he was beaten by JNA military police.  He was told that the men

13    beating him were former Serb police colleagues from Zagreb.

14            The witness was taken to Manjaca camp near Banja Luka and on

15    November 9, 1991, he was exchanged with about 200 other prisoners for Serb

16    JNA officers and soldiers.

17            On about August 7, 1995, shortly after Operation Storm, he

18    returned to Saborsko.  He could not recognise his village as everything

19    was overgrown and abandoned.  In that month of August, the witness

20    attended two exhumations in Saborsko.  In addition, ten skeletons of

21    elderly people were found in their homes.  They had either been killed and

22    burnt with their homes or killed when their homes were burned.  In all, 29

23    to 30 bodies were found and seven villagers are still missing.

24       Q.   Sir, I just have a few additional questions related to tab 2 of

25    Exhibit 479.

 1            MR. WHITING:  If that could be shown to the witness.

 2            JUDGE KWON:  This is, rather, an annex of the indictment.

 3            MR. WHITING:  That's correct, Your Honour.

 4       Q.   Mr. Vukovic, could you look at the names on that list that has

 5    been set before you.  Do you recognise those names?

 6       A.   Yes, 90 per cent of them.  Yes.

 7       Q.   Are those former residents of Saborsko?

 8       A.   Yes.

 9       Q.   To your knowledge, were the people on those -- on that list

10    combatants or civilians?

11       A.   All of them were civilians except Mate Spehar who was a Croatian

12    policeman, on the list.

13       Q.   In your statement you refer to an exhumation where the body of a

14    policeman was found in a grave.  Is that the body of this individual?

15       A.   Yes.  It was a mass gravesite, Popov Samac.

16       Q.   Sir, my last question is:  Do you know anything about the ages of

17    the people on this list in general?

18       A.   They were all people who were roughly about 60 to 70 years of age,

19    women too, and men, and there was one person who was older, Mate Matovina.

20    He was born in 18-something.  It says 95 here.  He was one of the oldest.

21            MR. WHITING:  Thank you, Your Honours.  I have no further

22    questions.

23            JUDGE MAY:  Yes, Mr. Milosevic.

24                          Cross-examined by Mr. Milosevic:

25       Q.   [Interpretation] Mr. Vukovic, you said that your previous

 1    profession was policeman; right?

 2       A.   Yes.

 3       Q.   However, in paragraph 2 of your statement, it says that from the

 4    moment you did your military service in the JNA up to 1989, you worked on

 5    the construction of prefabricated houses throughout Yugoslavia; is that

 6    right?

 7       A.   Yes.

 8       Q.   And is it true that from November 1989 to the 15th of December

 9    1990 you were unemployed, in fact?

10       A.   Yes.

11       Q.   Tell me, please, did you attend a training course for policemen or

12    did you join the MUP without having had any previous training, the MUP of

13    the Republic of Croatia, that is.

14       A.   I did attend a course for policemen once I passed my medical

15    examinations.

16       Q.   And when was that?

17       A.   That was in 1990.  When I enrolled, I went.  After I had enrolled,

18    I went to attend this education course.

19       Q.   All right.  And in paragraph 2 of your statement, you say that you

20    and four other colleagues of yours at Plitvice Jezera, the lakes of

21    Plitvice, tendered in your resignation because the Serbs were in the

22    majority there; is that right?

23       A.   Yes.

24       Q.   And is it also true and correct that in that same paragraph you

25    said that the Serbs were in the majority in this area and even though

 1    there was nothing happening in particular, nothing concrete happened, we

 2    just felt uneasy and decided to leave and find work elsewhere?

 3       A.   Mr. Milosevic, if you feel uneasy somewhere and undesirable, where

 4    Serb songs are being sung, where people joke and -- don't joke but say

 5    quite seriously some things, why would you be in company of that kind?

 6    It's better to leave and then not have any problems.  I wasn't the only

 7    one who left; a number of us left.  And actually, that's what happened

 8    later on.  The Croats left the Plitvice Lakes area en masse who had had

 9    jobs there.  Those of them who stayed on suffered the fate that happened

10    to them in 1991.

11       Q.   All right.  But you left because you didn't like the presence of

12    Serbs.  You said that nothing actually happened.

13       A.   No, it didn't.  Now, why, if I have an option?  I worked in the

14    forestry department for a time, so that was another option.

15       Q.   In paragraph 3, you say that you could feel things were changing,

16    however, there was nothing particular going on in Saborsko.  That's what

17    you say.

18            JUDGE MAY:  Has the witness a copy of his statement?  He does.

19    Yes.

20            Repeat the question, if you would, Mr. Milosevic.

21            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

22       Q.   Well, in paragraph 3, you say that you could feel things were

23    changing, however, there was nothing particular happening in Saborsko.

24    And that's what you say.  I have your statement in front of me.  It reads

25    as follows:  "We could feel things were changing.  However, there was

 1    nothing particularly happening in Saborsko.  We could all still move

 2    around freely, and the Serbs still came to our village."

 3            JUDGE MAY:  What is the question?

 4            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

 5       Q.   Well, the question is:  How was the situation changing if nothing

 6    was actually happening in Saborsko?

 7       A.   Mr. Milosevic, I was referring to 1990, because in 1990 you could

 8    still travel.

 9       Q.   Very well, Mr. Vukovic.  Now, is it true that in 1990, of the 800

10    inhabitants of Saborsko, there were only 15 Serbs, in fact?

11       A.   Yes, that is correct.

12       Q.   Well, that's why I wanted you to explain to me how you felt that

13    the situation was changing in Saborsko in which the Serbs represented just

14    a little over 1 per cent of the population?  Or more exactly, if there

15    were 15 Serbs of 855 inhabitants, that's 1.8 per cent.

16       A.   Mr. Milosevic, I'm not quite clear on what you're asking me.

17            JUDGE MAY:  The question that he's asking is this:  We're dealing

18    with 1990, in the village, and you say, "We could feel things were

19    changing," but you say nothing particular was happening in the village.

20    Now, the question that he's asking is in what way could you feel things

21    were changing?

22            THE WITNESS: [Interpretation] Well, things were changing in other

23    parts of Croatia, but at that time in Saborsko, nothing had happened yet.

24    That's all I can say.

25            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

 1       Q.   In the next paragraph, paragraph 4, you say that with the Serbs in

 2    Saborsko, there was never -- there were never any problems.  There were no

 3    problems.  You say:  "There were no problems with the Serbs in Saborsko."

 4    That's how you put it in paragraph 4.

 5       A.   Mr. Milosevic, the three or four houses that were in Saborsko,

 6    those people were with us up to the fall of Saborsko itself.  They were

 7    together with us.  And we didn't have any problems with them, neither did

 8    they have any problems with us.  We were together during the war, and they

 9    were my neighbours.  I knew them.

10       Q.   So you were together during the war.

11       A.   Yes, until the fall of Saborsko on the 12th of November.  They

12    lived in Saborsko.  They lived together with all the rest of the

13    inhabitants of Saborsko.

14       Q.   Well, that's why I'm not quite clear about your explanations as to

15    why you left your job, because you say the situation was changing, and the

16    situation changing in Saborsko, whereas in the place itself there were

17    just 15 Serbs living there who didn't make any problems for you.

18       A.   Mr. Milosevic, you are mixing up Saborsko and Plitvice.  They are

19    two different concepts.  Saborsko is one place; Plitvice is another.  What

20    are we talking about?

21       Q.   All right.  And when you spoke about the Plitvice Lakes, you said

22    that nothing specific happened there.  So was it prejudice on your side

23    and a negative attitude towards the Serbs that prompted you or something

24    else?  Because at Plitvice you said nothing specific happened, and in

25    Saborsko you lived together and, once again, there were no problems.

 1       A.   Mr. Milosevic, I don't wish to answer questions of that type from

 2    you.

 3            JUDGE MAY:  No.  You must -- look, I know he's asking the

 4    questions, but you're giving evidence to the Court, so could you remember

 5    that and don't be provoked by him.  Just try and answer as best you can

 6    any questions he asks.

 7            Yes.  I think you said earlier that there was -- that there was an

 8    unpleasant atmosphere, that sort of thing, is that right, which made you

 9    leave your job?

10            THE WITNESS: [Interpretation] Yes.  That was at Plitvice Lakes and

11    not in Saborsko.

12            THE ACCUSED: [Interpretation] Mr. May, I hope that neither of my

13    questions can be described as being provocative.  I'm just trying to

14    establish what it was.

15            JUDGE MAY:  If they had been, you would have been stopped, but it

16    may be the witness felt provoked.  Yes.  Let's go on.

17            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

18       Q.   Well, Mr. Vukovic, also in paragraph 4 you say that the Serbs

19    stopped coming to Saborsko after the May referendum in 1990; is that

20    right?

21       A.   Just a moment, please, Mr. Milosevic.  Where did you read that

22    from?

23            JUDGE KWON:  Paragraph 4, in the middle.

24            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

25       Q.   The sentence reads:  "We noticed that a number of the Serbs from

 1    other villages did not come to Saborsko any longer after the referendum in

 2    May 1990."

 3       A.   Yes, that is correct.  Some Serbs, a certain number of Serbs, not

 4    all of them.  Yes, that is right.

 5       Q.   And is it true that the question of the referendum was the

 6    independence of Croatia, wasn't it?

 7       A.   Yes.

 8       Q.   And the referendum had been organised by the HDZ; is that right?

 9       A.   I think so, yes.  There was the HDZ at that time.

10       Q.   And do you remember, as you were a policeman and you knew,

11    therefore -- you were familiar with the basic elements of the system, is

12    it also true that the programme of the HDZ, according to its

13    constitutional provisions, envisaged Croatia as a state of the Croats,

14    depriving the Serbs of constituent rights?

15       A.   Mr. Milosevic, that is not true.

16            JUDGE MAY:  We're not going to enter into a political debate now.

17    We can address that elsewhere.

18            THE ACCUSED: [Interpretation] Very well, Mr. May.

19            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

20       Q.   Is it strange, then, that the Serbs didn't wish to come to

21    Saborsko any longer?

22       A.   The Serbs did come to Saborsko, Mr. Milosevic.  Don't put all the

23    Serbs in one group.

24       Q.   I'm not.  I'm just referring to what you say.

25       A.   I was saying that some Serbs didn't come.

 1       Q.   Very well, Mr. Vukovic.  I was just quoting from your statement,

 2    but I don't wish to insist on that point any further.

 3            In paragraph 6 in your statement, you say that on the 1st of

 4    April, 1991, you were moved from the Ogulin SUP to Saborsko; is that

 5    right?

 6       A.   Yes.

 7       Q.   I assume that you were transferred by the MUP of Croatia that you

 8    were employed in.  Is that right?

 9       A.   Yes, it is.

10       Q.   You also go on to say that some policemen from Plasko that same

11    month moved from Saborsko as well.  Is that what you said?

12       A.   Yes.

13       Q.   Were they also Croats?

14       A.   In the MUP of Croatia, both Croats and Serbs were employed,

15    Mr. Milosevic.  In the Plaski police station, there were Croats and Serbs

16    working.

17       Q.   I'm asking you about those who were transferred to Saborsko.

18       A.   Yes, they were Croats, because they were no longer welcome over

19    there.  As you yourself know, the revolts had already started.

20       Q.   The Croats from Plasko were transferred to Saborsko, the

21    policemen.

22       A.   Yes, they were transferred there.

23       Q.   Did they make such a request to be transferred to this other place

24    or was this a decision taken by superior bodies?

25       A.   No.  Some Serbs in Plasko did not consider them to be welcome.

 1       Q.   Was this the same kind of situation as you had concluded that you

 2    were not welcome at Plitvice?

 3       A.   No.  A rally, protests were being held.  The Republic of Serbian

 4    Krajina was already slowly coming into being.

 5       Q.   Were there any Serb policemen in Saborsko?

 6       A.   Yes.  We collaborated in Saborsko and in Plaski with policemen of

 7    the Ministry of the Interior of the Republic of Croatia.

 8       Q.   Tell me, what happened to the Serb policemen who, like you, no

 9    longer wanted to work with Croat policemen?

10       A.   Serb policemen did work with Croat policemen.

11       Q.   I'm not asking you about those who did work.  I'm asking you about

12    those who did not wish to work with Croat policemen.  Did the Croatian MUP

13    transfer them to predominantly Serb villages or were they fired?

14       A.   No.

15       Q.   So no one transferred them?

16       A.   No.

17       Q.   Do you know that the Serbs from Croatia, copying the example of

18    the Croats, also held a referendum at which they declared themselves in

19    favour of remaining in Yugoslavia?

20       A.   No.

21       Q.   Do you know that before the new constitution the Serbs were a

22    constituent nation, and being that, they were entitled to a referendum?

23       A.   No.  Of course the Serbs are a constituent people in the Republic

24    of Croatia.

25       Q.   But that right was abolished with the new constitution.
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 1       A.   That is not true.

 2       Q.   Very well.  But tell me, please, in paragraph 7 of your statement,

 3    you say that in Saborsko, up until the 4th of August, 1991, nothing

 4    happened.  But you knew that people were getting killed in other villages

 5    in Croatia.  That's what you said.

 6       A.   Yes.

 7       Q.   Who were the conflicting parties?

 8       A.   The rebellious Serbs that did not wish to recognise the Republic

 9    of Croatia and that wanted to form the Republic of Serbian Krajina and

10    which they were already forming.

11       Q.   So you mean among them only or between them and somebody else?

12       A.   Mr. Milosevic --

13            JUDGE MAY:  We're not going to debate these political issues, not

14    with this witness.

15            THE ACCUSED: [Interpretation] I asked the witness, Mr. May, in

16    view of what he said in his statement in paragraph 7, that he knew that

17    people were getting killed in other villages.  So I asked him, since he

18    speaks about that, who was fighting who, what kind of conflicts were going

19    on, whether he knew anything about that, because that's what he mentions

20    in his statement.

21            JUDGE MAY:  He mentioned that he heard about people being killed.

22    Now, let's move on.

23            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

24       Q.   Had you heard of cases of killed Serbs?

25       A.   No.

 1       Q.   Very well.  In that same paragraph, you say that at 6:00 a.m. on

 2    the 5th of August 1991, the first mortar rounds were fired at Saborsko,

 3    and this attack lasted until 10.00.  Is that right?

 4       A.   Yes.  I was there at the time.

 5       Q.   And already in the next sentence you say that prior to this attack

 6    another 20 police officers had come to Saborsko from Duga Rese as some

 7    sort of reinforcement.  Is that right?

 8       A.   Yes.

 9       Q.   Tell me, what came first, the attack on Saborsko or the arrival of

10    these additional policemen?

11       A.   Mr. Milosevic, the attack had been envisaged.  We received

12    anonymous information by phone to take care because we were surrounded

13    because our roads were blocked.

14       Q.   Is Saborsko on a road between Knin and Slunj?  Is it one of the

15    major communication routes in that area?

16       A.   It is not between Knin and Slunj.

17       Q.   Well, where is it, then?

18       A.   It is between Plasko, Plitvice, and Korenica.  Slunj is on the

19    other side.

20       Q.   Very well.  So is Saborsko on this main road, as you say?

21       A.   Saborsko is on the road between Plitvice and Plasko.

22       Q.   So traffic had been interrupted there?

23       A.   Yes.

24       Q.   Tell me, please, as I asked you a question about these police

25    reinforcements, had they come before that attack on Saborsko?

 1       A.   Mr. Milosevic, even before, there had been provocations, before

 2    the shells started falling.

 3       Q.   Does that mean that they arrived before the attack?

 4       A.   Yes, they did.

 5       Q.   And the shelling on the 5th of August went on for all of four

 6    hours.  That's what you stated, isn't it?

 7       A.   Yes, in the morning.

 8       Q.   However, there were no casualties, nor was a single house damaged.

 9    Is that what you've said?

10       A.   Mr. Milosevic, 80 shells fell on Saborsko of 82 millimetre

11    calibre.

12       Q.   Yes.  But did you say that no damage was caused to buildings?

13       A.   Up until 10.00, no.

14       Q.   What were the attackers on Saborsko targeting then?

15       A.   I don't know.  Ask them.  I suppose they didn't have a proper

16    orientation.  But they did in the evening.

17       Q.   A moment ago you said that 80 shells fell.

18       A.   Yes, that's right.

19       Q.   In Saborsko, on the 5th of August, 1991, were there any conflicts,

20    an exchange of fire, or did the Serbs simply shell the place with mortar

21    fire?

22       A.   Without any cause, they simply shelled the village, and the locals

23    of Licka Jesenica protested against this.  We have evidence of that now.

24       Q.   Since the people of Licka Jesenica protested, I'm asking you

25    whether there was an exchange of fire between your forces and the Serbs

 1    that were shelling Saborsko.

 2       A.   No.  Only occasionally they would use sniper fire, but people were

 3    working in the fields, and they would use snipers.  But on the 5th of

 4    August, there was an open attack.

 5       Q.   I'm asking you about that attack.  So when that conflict broke

 6    out, was there an exchange of fire between both sides?

 7       A.   What did we have to respond with, rifles?  We didn't have any

 8    mortars.

 9       Q.   So you didn't fire.

10       A.   What with?

11       Q.   But you were armed.  There were even reinforcements that had

12    arrived, as we have established.

13       A.   Mr. Milosevic, a policeman doesn't have a mortar, a cannon, a

14    tank.  A policeman has his personal weapons; a rifle and a pistol.  They

15    didn't come to wage war up there, they came to preserve public law and

16    order and the state of security.  Who knew that there would be an open

17    attack on the 5th of August?

18            JUDGE MAY:  Is the short answer, though, that there was no fire

19    back from the village?

20            THE WITNESS: [Interpretation] No, there wasn't.

21            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

22       Q.   Did the Serbs take control of Saborsko then?

23       A.   No.

24       Q.   Why didn't they?

25       A.   I don't know.  They were shelling from a distance of 2 or 3

 1    kilometres.  They didn't come with the infantry.

 2       Q.   Very well.  Is it true, Mr. Vukovic, that in the immediate

 3    vicinity of Saborsko, in Licka Jesenica, there was a large ammunition

 4    depot holding also fuel of the JNA?  I assume, as a policeman, you must

 5    have known that.

 6       A.   Yes.

 7       Q.   Is it true that Croatian armed units were trying for several

 8    months to take control of this depot and take over large quantities of

 9    ammunition, explosives, and fuel?

10       A.   And what could they do that with?

11       Q.   I'm just asking you whether that is true, that Croatian armed

12    formations had for several months been trying to take control of this

13    warehouse.  Is that true or not?

14       A.   It is not true.

15       Q.   Very well.  And is it true that units of the JNA had tried to

16    approach the warehouse from the direction of Saborsko and the soldiers in

17    it, in the warehouse, and thereby to deblock that warehouse, because there

18    were very few soldiers there guarding the warehouse, virtually just a

19    group of soldiers, guards guarding the warehouse.

20       A.   And who had blocked the warehouse?

21       Q.   According to information that I have, Mr. Vukovic, the warehouse

22    had been blocked by armed Croatian forces, and they were trying to deblock

23    this small group of soldiers.

24            My question to you is whether you know that and whether that is

25    true.  You can just say yes or no.  If you feel it's not true, say so and

 1    we can move on, because there's information about that.

 2       A.   Mr. Milosevic, that has nothing to do with reality, what you're

 3    saying, Mr. Milosevic.

 4       Q.   So it's not true.

 5            JUDGE MAY:  That's what he said.

 6            But you said the JNA had this depot.  Were the JNA guarding it?

 7            THE WITNESS: [Interpretation] We don't know about that.  That was

 8    under the jurisdiction of the Republic of Srpska Krajina already.  We had

 9    no idea about that.  It was not under our control.  It was held by the

10    Martic men and the JNA.  It was not under our control at all.

11            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

12       Q.   Is it true that on the 23rd of September, 1991, a hundred or so

13    men from Saborsko and the environs returned wearing uniforms of the

14    National Guards Corps so as to prevent attempts by the JNA to deblock the

15    warehouse?

16       A.   Mr. Milosevic, I don't know what you're talking about.

17       Q.   Mr. Vukovic, I understand.

18       A.   Your question has -- has nothing to do with anything.

19       Q.   All right.  I asked you whether it was true that about a hundred

20    men returned.  As you say this has nothing to do with anything, have a

21    look at paragraph 9, if you would, and it says:  "On the 23rd of

22    September, a group of 100 men who had lived in Saborsko, natives of

23    Saborsko, came back to the village to help defend it.  These men wore the

24    uniforms of a reserve police officer.  Later on, this group of men was

25    called the Independent Company of Saborsko.  This was much needed help as

 1    the police were worn out.  Once they arrived, they were divided into

 2    groups," and so on and so forth.

 3            So is it true that this particular unit, the one that came - and

 4    according to you, I know nothing about anything - I'm quoting from your

 5    statement where it says that that unit was later on called the Independent

 6    Company of Saborsko.  That's what you wrote yourself in your statement.

 7       A.   Mr. Milosevic, as of the 5th of August to the 23rd of September,

 8    these policemen from Duga Rese that you mentioned left the same day,

 9    because you can't fight, you couldn't find up there.  And we stayed alone.

10    And in Saborsko, there was daily 100 to 200 shells being thrown on it up

11    until the 23rd of September.  And we asked for aid and assistance because

12    we were left on our own, and they kept shelling.  The 122-millimetre

13    shells were used, as far as I know.  And later on, God knows what else was

14    used.  That's where the problem lies, Mr. Milosevic.

15       Q.   Yes.  But you didn't explain this to me.  You said they came and

16    left and then you later on said that that particular group was -- came to

17    be known as the Independent Company of Saborsko.  Later on.  That means

18    later on it was proclaimed to be the Independent Company of Saborsko.

19       A.   That group arrived.  From the reserve police force of Zagreb.

20    They were locals, local people who had come back to defend the village of

21    Saborsko, because there were so many shells falling on it from one day to

22    the next, from one night to the next; that's where the problem lay.

23       Q.   Mr. Vukovic, I'm just trying to establish the facts on the basis

24    of what you yourself say in your statement.

25            JUDGE MAY:  You've got the statement.  Now, let's move on.

 1            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

 2       Q.   Very well.  Mr. Vukovic, is it true that among the ranks of the

 3    Croatian forces there were a number of mercenaries fighting together with

 4    them in this attempt at the depot at Licka Jesenica?

 5       A.   I really don't know what you're talking about.  Who jeopardised

 6    those reserves?  It was the JNA and the Martic men who were together, and

 7    until the 5th of August it passed through Saborsko's buffer zone.  And

 8    what's the buffer zone?  We know now what they did; they collaborated.

 9    There was no difference between the so-called Martic men and the JNA.  Had

10    there not been the JNA, there wouldn't have been any shelling of Saborsko

11    either.  Where would they have shelled it from?  You mean the Martic men

12    made grenades and shells overnight and the tanks and the armoured APC

13    things they had?

14       Q.   Well, as far as I know, there was a large depot of the JNA in

15    Licka Jesenica, no Martic police as you refer to it.

16            JUDGE MAY:  He's given -- just a moment.  He's just given his

17    evidence, and there's no use arguing with him about it, so let's move on.

18            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

19       Q.   All right, Mr. Vukovic.  In paragraph 10, you claim that on the

20    29th of September, 1991, you and two other colleagues of yours were

21    captured by members of -- these people that you've referred to as Martic's

22    Police or Martic's militia.

23       A.   Right.  Yes.

24       Q.   That was in fact the police force of Krajina; right?

25       A.   It wasn't the police, it was the militia.  Milicija.  The police

 1    was what existed before the Republika Srpska Krajina, as it was called,

 2    was established.

 3       Q.   So there was a police in Croatia and a police in the Republic of

 4    Srpska Krajina.  It was no police force of Martic's.  Not his personal

 5    police force, it was the police force of the Republika Srpska Krajina.

 6    Isn't that right, Mr. Vukovic?

 7       A.   I had a chance to see them when I was captured.  I saw them

 8    myself.

 9       Q.   All right, Mr. Vukovic.  Now, tell me why you were captured.  What

10    was the reason?

11       A.   I could ask you that, why I was captured, why I was arrested.  I

12    don't know.

13       Q.   Well, at the time you were arrested, were you wearing a uniform

14    and the others who were with you too and arrested with you?  You say that

15    two other colleagues of yours were also taken captive on that occasion.

16    Were you wearing uniforms or civilian clothing?

17       A.   We were wearing uniforms of the Croatian police.

18       Q.   And what weapons did you have on you?

19       A.   We had short-barrelled weapons and long-barrelled weapons.

20       Q.   So you were armed and in uniform.

21       A.   Yes.

22       Q.   All right.  Fine.  And what did you have in your car as you

23    weren't driving an official vehicle?

24       A.   At that time, we didn't -- we couldn't drive an official vehicle.

25    Why?  Because the policemen used -- in official cars were targets of

 1    attacks.  So we avoided using the official cars.  I went to fetch food,

 2    and we avoided using official vehicles at all because there was shooting

 3    coming at us from all sides when people saw a police vehicle.  We were in

 4    an encirclement.

 5       Q.   All right.  And was anybody killed when there was this shooting

 6    from all sides, as you say?

 7       A.   Who wasn't killed is more to the point.

 8       Q.   Well, give me a name.  Did you see anybody killed when you were

 9    shot at from all sides?

10       A.   Well, I wasn't shot at.  I didn't offer any resistance when they

11    were capturing me.

12       Q.   Well, in the car, apart from the fact that you say that you had

13    short and long-barrelled weapons, did you have any explosive devices at

14    all?

15       A.   What are you talking about, Mr. Milosevic?

16       Q.   I'm just asking you.  I'm asking you a short and clear question,

17    nothing more than that.

18       A.   We only had personal weapons on us.

19       Q.   Automatic weapons and pistols?

20       A.   An automatic rifle and a pistol, that's all, because we were

21    moving towards the military training ground, and we were on -- in an

22    encirclement.  It was the Tobolic JNA training ground that was in the

23    vicinity.

24       Q.   Well, I'm asking you whether anybody ever arrested you from the

25    JNA.

 1       A.   Well, the JNA and the Martic men, it's the same thing.  The ones

 2    that captured me were wearing JNA soldiers.  But whether they were

 3    JNA/Martic, it's all the same to me.

 4       Q.   Well, the fact that it's all the same to you, let's leave that to

 5    one side.  But you were arrested by the police of Krajina, not the JNA?

 6       A.   The six or seven of them were wearing JNA uniforms.  Now, who they

 7    were, was he a JNA person or a Martic man, I don't know.  In Plaski, I saw

 8    that that was all the same in Plaski when they arrested me.  There was no

 9    difference.  They were sleeping together, drinking together, walking

10    around together.  We all knew that.  I know the people from Plaski by

11    sight.  One of them would wear a JNA uniform, the other would wear a

12    camouflage uniform.  Where's the difference?  I don't see it.  Both of

13    them are camouflage uniforms and I'm a Martic man and he's a JNA man.

14    What does that mean?  Explain it to me.  They were there together.

15       Q.   Well, I understood from your statement that you were arrested by

16    the police of Krajina.

17       A.   That's how they introduced themselves, but it was the JNA uniform

18    that they were wearing.  This man was wearing a JNA uniform.

19       Q.   All right.  A JNA uniform was something that practically all the

20    territorials wore and had, not only in Croatia but throughout Yugoslavia;

21    isn't that right, Mr. Vukovic?

22       A.   I don't know about that.

23       Q.   All right.  Now, in paragraph 11, you say that when you were

24    exchanged for JNA soldiers and officers, that you learnt that 10 of your

25    colleagues had been killed in Saborsko, that ten of your policemen were
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 1    killed in Saborsko.  Is that right?

 2       A.   I got to know about that after I had been captured and released.

 3       Q.   And were they killed in conflicts with members of the JNA who held

 4    the blockade or were they killed in a clash with the police of Krajina?

 5    How were they killed?

 6       A.   I don't know between which parties the clash took place.  Now, who

 7    hit Saborsko, planes, mortars, the JNA, I keep repeating the same thing:

 8    The JNA and Martic's men, it's the same thing.  Who armed the Serbs in

 9    Plaski?  And people talk about this quite openly now.  So what is it that

10    you're talking about?   And time has denied what you're saying.  Had

11    there not been the JNA, there wouldn't have been the Republika Srpska

12    Krajina.  People talk about that quite openly.

13       Q.   All right, Mr. Vukovic.

14       A.   Today, people who live in the area refute what you say.

15       Q.   I'm just asking you.  I'm asking you questions normally.

16       A.   You're asking illogical questions.  Well, times now have shown you

17    to be wrong.  The people are there.  They were tricked.  They recognise

18    this themselves.

19       Q.   I'm asking you questions exclusively on the basis of what you say

20    in your statement.

21            JUDGE MAY:  I think we've had sufficient of this argument.  Now,

22    have you got anything more you want to ask him about the statement, in

23    particular the last paragraph about the exhumations?  If you challenge any

24    of that, you should ask questions about it.

25            THE ACCUSED: [Interpretation] I do understand that, Mr. May, and

 1    that is precisely what I'm doing.  And my questions -- it's not my

 2    questions that are making the witness nervous, it's something else,

 3    obviously.

 4            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

 5       Q.   Now, I can see in paragraph 12 of your statement that you took an

 6    active part in Operation Storm; is that right?

 7       A.   Actively.  What do you mean?  We were the police force with the

 8    others.  It was the Croatian army that came first.  They were the

 9    forefront of the forces in the operation.  We came second.  The police was

10    the force there to see to law and order and ensure that people were safe

11    and secure.

12       Q.   All right.  And you returned to Saborsko after that, where your

13    task, as you yourself say, was to prevent retaliation and revenge actions,

14    as you put it in your statement.

15       A.   Yes, and we managed to do that.  After the evil and tragedy, this

16    was not followed by another tragedy, and that is a good thing.  And that

17    is why people can live in the area now.

18       Q.   And tell me how many Serbs of those 15 have stayed on in

19    Saborsko.

20       A.   Well, the Serbs stayed in Saborsko, and they're still living there

21    today.  They returned, and they stayed on after 1991.  They just went to

22    Licka Jesenica because they didn't want to continue living without us

23    Croats, those three households, Serb households.

24       Q.   All right.  When you say that you did not wish to allow any

25    actions of retaliation and revenge to take place, do you have in mind when

 1    you say that just the situation in Saborsko where there were no Serbs or

 2    do you mean the attacks on the columns of Serb refugees during the exodus

 3    that took place?

 4            JUDGE MAY:  Now, wait a moment.  The witness can give evidence

 5    about what he saw and did, and he's told you.  Now, are you suggesting

 6    that he attacked the column of refugees?  If so, you must put it.

 7    Otherwise, it's not a proper question for him to answer.

 8            THE ACCUSED: [Interpretation] All right.  I'll ask Mr. Vukovic.

 9            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

10       Q.   Did you take part in the attacks on the columns of Serb refugees

11    during that exodus from Krajina?

12       A.   No.  And in actual fact, there were no attacks of that kind.  I

13    don't know about them.  In the area where I was and where we worked, there

14    were no such attacks.  As to other attacks, I don't know about them.  I

15    can't talk about things I don't know.

16       Q.   All right, Mr. Vukovic, fine.  In the last paragraph of your

17    statement, you speak about the exhumations that were carried out in the

18    Saborsko area; right?  Now, tell me, how many bodies were uncovered and

19    exhumed later on?

20       A.   On the 18th of October, 1995, the exhumation process began, and at

21    the time, 35 bodies were found after several days of exhumation.  20

22    something and then individual bodies, not all together.  Some of them were

23    in the mass gravesites, others had been burnt in houses, others were in

24    front of houses, depending on where they met their end and where the

25    people were buried from 1991.

 1       Q.   All right.  You claim that in the houses you found the skeletons

 2    of ten persons; right?

 3       A.   Yes, roughly, in the houses that had been burnt down, in the

 4    hamlet of Brdjine and Saborsko and so on.  They were the bodily remains of

 5    the humans.

 6       Q.   And that was about four years after the events that you testified

 7    about, right?

 8       A.   Yes, that's right.

 9       Q.   Do you know anything at all about the circumstances under which

10    these people lost their lives?  Were they caught in their houses?  Did

11    they -- were they killed by the shells that were falling all around, in

12    the fighting that took place in Saborsko at the time?  Do you know

13    anything about the circumstances of their deaths?

14       A.   I don't know what I didn't see, because I was still in captivity.

15    I had been captured.  Now, how the people lost their lives is quite

16    evident; they were killed in their houses and set fire to.  That can be

17    seen on the thresholds and the hearths.  Now, how they were killed I can't

18    say, but yes, there are a hundred witnesses to say how these people were

19    killed.  I don't know.  Well, they were killed by the JNA and Martic's

20    men, planes, tanks, mortars, the fact that their villages were set fire

21    to, sick, they were ill.  That's what I know about.

22       Q.   That's what I'm asking you about, what you know.  So you don't

23    actually know how those people lost their lives.  You are enumerating and

24    giving us multiple options, the variations; the tanks, the mortars,

25    artillery fire, you've listed all that, attacks and so on.

 1            JUDGE MAY:  The witness has said he doesn't know, so no point

 2    going on about it.

 3            MR. MILOSEVIC: [Interpretation]

 4       Q.   All right.  Now, have you an answer at all to the question of who

 5    killed those people, the bodies of which you found in the villages?

 6       A.   There are hundreds of witnesses, Mr. Milosevic, to tell you how

 7    those people lost their lives.  I don't want to talk about it because I

 8    wasn't there.  But what was talked about later on, that's what we heard

 9    about so that's what I heard about but don't ask me about things I didn't

10    actually witness, it's just what I learnt later on.

11       Q.   All right.  So you, Mr. Vukovic, personally did not see a single

12    person killed, any one of these people, it was just what you learnt of --

13            JUDGE MAY:  He has never said that he saw anybody killed.  He's

14    made the point that he doesn't know himself how they were killed, although

15    he heard.  Now, there's no point going on further about that.

16            THE ACCUSED: [Interpretation] Well, I don't think there's any

17    point going on further about that either, Mr. May, so I wasn't ask any

18    more questions about that.  Thank you.  No more questions at all.

19            MR. TAPUSKOVIC: [Interpretation] Thank you, Your Honours.  I

20    should like to ask Your Honours to pay attention to paragraph 7, the last

21    few sentences of that paragraph, because I would like to ask the witness

22    to clarify a few points regarding those few sentences.

23                          Questioned by Mr. Tapuskovic:

24       Q.   [Interpretation] In your statement, you said that the attack on

25    Saborsko took place on the 5th of August, 1991.  Is that right?

 1       A.   Yes.

 2       Q.   But here at the end of that second paragraph of your statement, in

 3    the B/C/S version, you said as follows:  "In the evening of the 5th of

 4    August, policemen from Duga Rese left Saborsko, and with them old people,

 5    women, and children."  Is that right, that the village was left by the

 6    elderly women and children that evening of the 5th?

 7       A.   Yes, that is true, but not all of them.

 8       Q.   You didn't say that they were not all of them, but never mind.

 9    Then you said:  "After that, the village was shelled.  It would start in

10    the morning and then start again in the evening."  Is that right?  And

11    this went on for many days, virtually every day.

12       A.   Yes, that's right.

13       Q.   And finally, you said more houses were damaged, but up until then,

14    no one had been killed or wounded.  Is that right?

15       A.   Yes.

16       Q.   Is it true that after the daily shelling in which there were no

17    casualties, as you've said, on the 29th of September, 1991, you were

18    arrested.

19       A.   Correct.

20       Q.   And you know nothing about what happened in Saborsko after that?

21       A.   I don't know, only there was a great deal of damage; the church

22    and everything else.

23       Q.   I'm asking you about the period up until you were there, that is

24    the 29th of September.  So you don't know that anyone was killed by the

25    shelling in the village?

 1       A.   No, I don't know anything about that.

 2            MR. WHITING:  Just a few questions, Your Honour.

 3                          Re-examined by Mr. Whiting:

 4       Q.   Mr. Vukovic, you were asked some questions about JNA weapons and

 5    fuel depot.  Can you tell us where, to your knowledge, that was located?

 6       A.   This depot is located at the railway station of Licka Jesenica.

 7       Q.   Is that a Serb area -- or, I'm sorry, was it a Serb area at the

 8    time you were there in 1991?

 9       A.   Yes.  It was an area that was in those days under the control of

10    the so-called Republic of Srpska Krajina.

11       Q.   Just to clarify:  In 1991 when you were in Saborsko, was that

12    depot under attack by the Croats?

13       A.   No.  They didn't have anything to attack with.

14       Q.   Was it blocked by Croatian forces so that the Serbs had no access?

15       A.   That is not true at all.

16       Q.   It was not blocked?

17       A.   No.

18       Q.   You were asked several questions about certain political events

19    that were occurring in Croatia.  Did you interest yourself in those events

20    at the time?

21       A.   Not the events.  I was just informed about them, but I didn't have

22    much interest in them.

23       Q.   You were asked some questions about the attack on Saborsko that

24    began on August 5th of 1991.  Preceding that attack, were any ultimatums

25    or demands made by the Serb forces?

 1       A.   No.  There weren't any demands or ultimatums.  They just blocked

 2    the road in Plasko, the road between Licka Jesenica and Plaski.

 3       Q.   At the time of your arrest on September 29th of 1991, are you

 4    aware of any demands or ultimatums that were made?

 5       A.   There weren't any demands or ultimatums made.  They were closing

 6    themselves in, and they were forming the Republic of Serbian Krajina. Even

 7    if somebody wanted to communicate with them, they didn't want to

 8    communicate.

 9       Q.   Sir, on the 5th of August of 1991, how many men were defending

10    Saborsko, approximately?

11       A.   Well, about 50 or 60.  All in all, about 50 policemen.  About 50

12    policemen on the 5th of August; those from Duga Rese and those of us from

13    Saborsko.  Fifty or 60 policemen, I don't remember exactly.

14       Q.   And on the 6th of August you said that the policemen from Duga

15    Rese left.

16       A.   That's right, in the evening.

17       Q.   When the hundred men came on September 23rd of 1991, did these men

18    offer an effective defence for Saborsko?

19       A.   No.  I believe they didn't, because it was not possible, in view

20    of the force used against them.  This could be seen by the final

21    occupation of Saborsko.

22       Q.   Mr. Vukovic, when you were arrested on September 29th, can you

23    tell the court exactly what you were doing at the time you were arrested.

24       A.   I don't understand the question.  What I was doing just then or

25    later on while I was captured?

 1       Q.   Let me try to clarify.  You said that you were driving in a car

 2    with two other men.  Where were you going or where were you coming from?

 3       A.   We were going to the petrol station for fuel in my own personal

 4    vehicle, myself and two other colleagues of mine, through a forested area.

 5       Q.   And were you travelling from Rakovica to Saborsko?

 6       A.   That's right, Rakovica-Saborsko.  We were using the road through

 7    the woods.

 8       Q.   When you were arrested, did you offer any resistance?

 9       A.   No.

10       Q.   Mr. Vukovic, have Serbs returned to your area?

11       A.   Most of them, yes.

12       Q.   Do you have any trouble getting along with those Serbs?

13       A.   After all the evil that happened, we are satisfied.  We do very

14    well.  We communicate, we talk amongst ourselves, we have coffee together,

15    and we are leading our normal lives.

16            MR. WHITING:  No further questions, Your Honour.

17            JUDGE MAY:  Mr. Vukovic, that concludes your evidence.  Thank you

18    for coming to the International Tribunal to give it.  You are now free to

19    go.

20            JUDGE KWON:  And if I may add this to the witness, whether -- I'm

21    not sure whether this has any significance to the witness.  Mr. Vukovic,

22    you are the 200th witness since this trial began.

23                          [The witness withdrew]

